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COMISSIÓ DE BENESTAR SOCIAL, EDUCACIÓ, CULTURA I ESPORTS - ACTA DE
LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL DIA 17 D'OCTUBRE DE 2023 / COMISIÓN DE
BIENESTAR SOCIAL, EDUCACIÓN, CULTURA Y DEPORTES - ACTA DE LA SESIÓN
ORDINARIA DEL DIA 17 DE OCTUBRE DE 2023

En la Sala de Comissions I de l'Antiga Fàbrica de Tabacs (Pati A Segon Pis) C/Amadeu de
Savoia, nº11, sent les onze hores i trenta minuts, del dia deset d�octubre de dos mil vint-i-tres, es
reunix en sessió ordinària, la Comissió Informativa de Benestar Social, Educació, Cultura i
Esports, amb la assistència dels components d'esta, el Sr. José Luis Moreno Maicas en qualitat de
President, la Sra. Marta Torrado de Castro, la Sra. Maite Ibáñez Giménez, el Sr. Santiago
Ballester Casabuena, la Sra. Lucía Beamud Villanueva, la Sra. Glòria Tello Company i la Sra.
Mónica Gil. També hi assisteixen el Sr. Pere Fuset i Tortosa, la Sra. Nuria Llopis Borrego i el Sr.
Javier Mateo García i actua com a Secretari, per delegació del Secretari General i del Ple, José
Vicente Ruano Vila.

Oberta la sessió per la Presidència, s�examinen els assumptes que figuren en l'orde del dia i
s�adopten els següents acords.
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1 RESULTAT / : APROVAT / RESULTADO APROBADO
ASSUMPTE / :ASUNTO
Aprovació, si és el cas, de l'acta de la sesió anterior de data 19 de setembre de 2023.
Aprobación, en su caso, del acta de la sesión anterior de fecha 19 de septiembre de 2023.

Pregunta el Sr. President si algun membre de la Comissió ha de formular alguna
observació a l�acta de la sessió del dia 19 de setembre de 2023, prèviament distribuïda amb la
convocatòria. Com que no hi ha cap observació, queda aprovada d�acord amb el que prescriu
l�article 91 del ROF.

2 RESULTAT / : APROVADA PROPOSTA ALTERNATIVA / RESULTADO
APROBADA PROPUESTA ALTERNATIVA

EXPEDIENT / : O-89COM-2023-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 1
ASSUMPTE / :ASUNTO
MOCIÓ que presenta la Sra. Gloria Tello Company, del Grup Municipal Compromís, relativa a
"Estació del Grau com a centre cultural del barri".
MOCIÓN que presenta Dª. Gloria Tello Company, del Grupo Municipal Compromís, relativa a
"Estación del Grau como centro cultural del barrio".

MOCIÓ

"Una de les línies de treball que en els mandats 2015-2019 i 2019-2023 vaig considerar
més important per impulsar, va ser la d'acostar la cultura a tota la ciutadania. Un dels eixos d'esta
línia de treball va iniciar un pla per anar dotant els barris d'infraestructures culturals públiques
ubicades en edificacions municipals amb rellevància patrimonial.

En este termini dels dos mandats, vàrem aconseguir crear 5 nous centres culturals de barri,
una iniciativa molt ben acollida pel veïnat.

Evidentment, per haver molts barris a la ciutat, calia prioritzar i el meu criteri va ser el de
prioritzar en aquells barris que més ho necessitaven per perifèrics, per carents d'infraestructures,
per la realitat social dels mateixos o per altres qüestions.

Un dels barris més maltractats de la ciutat és, sense dubte, el Grau, aïllat per un antic
circuit de Fórmula 1 en desús, sense dotacions de barri, perifèric, amb gran densitat
poblacional,etc.

Per revertir esta situació, l'Alcalde Joan Ribó va dur a terme gestions amb l'Autoritat
Portuària, arribant a l'acord que l'Estació del Tren del Grau passaria a ser una dotació municipal
que es rehabilitaria per convertir-la en un centre cultural per als veïns i veïnes del Grau (sense
detriment del seu ús per part d'altres veïnes i veïns d'altres barris propers com per exemple
Natzaret).

Amb el canvi de govern, tant des del Grup Municipal Compromís com des del propi veïnat
del Grau, considerem que este projecte no s'hauria d'aturar, pel que la regidora que subscriu fa la
següent proposta d'acord:
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Que l'Ajuntament de València continue la línia de treball impulsada en els dos mandats
anteriors consistent en seguir amb la rehabilitació d'edificis amb rellevància patrimonial per fer
d'ells centres culturals de barri i que dintre d'esta línia que es prioritze la de l'Estació del Grau per
no perdre l'oportunitat una vegada ja iniciades les gestions corresponents i per apostar per
l'apropament de la cultura als veïns i veïnes del Grau."

DEBAT

La Sra. Tello explica la moció.

El Sr. President indica que els tècnics municipals assenyalen que l'Ajuntament no té per
què assumir la gestió de tots els béns de rellevància patrimonial existents a la Ciutat pel cost que
comporta. La Conselleria hauria de tindre una línia d'ajudes per a estos casos. Sobre este supòsit
en concret sí que es podria estudiar destinar-lo a biblioteca però l'expedient d'adquisició del bé
està encara tramitant-se en el Servei de Patrimoni. Proposa com a alternativa passar d'ofici esta
moció a la Comissió de Patrimoni, Recursos Humans, Tècnics i Seguretat Ciutadana perquè està
parlat amb el Regidor de Patrimoni i estan treballant en això.

La Sra. Tello entén la reflexió general dels tècnics perquè ha patit estos anys estes
dificultats. Ací no és tan aplicable eixe criteri perquè parlem d'un barri amb un gran dèficit de
dotacions públiques. Sap que és un expedient de Patrimoni però demana que des d'esta Comissió,
que porta Cultura, es done suport a l'ús cultural de l'edifici.

El Sr. President està d'acord que es trasllade, demanant l'adscripció a un ús cultural.

A la Sra. Gil le gustaría saber el programa cultural pensado para este edificio, pues se
abstendrá si no tiene más información.

La Sra. Tello comenta que el programa cultural está enfocado a las necesidades del barrio,
público infantil, mayores...

VOTACIÓ

Se somet a votació la moció alternativa proposta pel Sr. President i s'acorda aprovar la
proposta d'acord per majoria de sis vots a favor del Sr. José Luis Moreno Maicas (Popular), de la
Sra. Marta Torrado de Castro (Popular), de la Sra. Maite Ibáñez Giménez (Socialista), del Sr.
Santiago Ballester Casabuena (Popular), de la Sra. Lucía Beamud Villanueva (Compromís) i de
la Sra. Glòria Tello Company (Compromís), i l'abstenció de la Sra. Mónica Gil Cano (VOX).

ACORD

�Único. Trasladar la moción a la Comisión de Patrimonio, Recursos Humanos, Técnicos y
Seguridad Ciudadana solicitando la adscripción del edificio Estación del Grau a un uso cultural
desde el Servicio de Patrimonio�.
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3 RESULTAT / : APROVADA PROPOSTA ALTERNATIVA / RESULTADO
APROBADA PROPUESTA ALTERNATIVA

EXPEDIENT / : O-89COM-2023-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 8
ASSUMPTE / :ASUNTO
MOCIÓ que presenten conjuntament el Sr. Pere Fuset i Tortosa i la Sra. Glòria Tello Company,
del Grup Municipal Compromis, relativa a "Millors horaris per als castells de focs en falles, la
descentralització, la dignificació i la sostenibilitat de la pirotècnia".
MOCIÓN que presentan conjuntamente D. Pere Fuset i Tortosa y Dª. Glòria Tello Company,
del Grupo Municipal Compromis, relativa a "Mejores horarios para los castillos de fuegos en
fallas, la descentralización, la dignificación y la sostenibilidad de la pirotecnia".

MOCIÓ

"Els últims anys el programa pirotècnic de les Falles de València ha experimentat
interessants novetats i millores fruit del treball dialogat amb el sector pirotècnic valencià,
l�impuls de l�anterior equip de govern amb la regidoria de Cultura Festiva al capdavant i el
treball fet pels patrocinis a la Junta Central Fallera.

En este sentit es poden destacar fites com la �Mascletà per la UNESCO�, la �Mascletà de
l�espolí�, �L�Alba de les falles�, o sobretot la �mascletà vertical� que - gràcies a la sponsorització
i l�esforç particular dels pirotècnics - s�ha disparat diversos anys a La Marina de València amb un
horari atractiu i un notable èxit de públic familiar, oferint innovacions interessants que han
posant en valor la creativitat artística d�un sector professional festiu ben important per a la nostra
terra.

L�aposta per la dignificació de la pirotècnia � element que forma part de l�expedient de les
Falles UNESCO - ha sigut a més a més una prioritat també en la inversió festiva, com ho
demostra, per exemple, el fet que les empreses pirotècniques que han disparat en la última edició
de les Falles han cobrat més del doble per mascletà del que cobraven en les Falles del 2015 per
les mateixes disparades. També, per primera vegada, els últims anys s�ha obert una nova línea
d�ajudes econòmiques que -a l�igual que les relatives a la contractació d�agrupacions musicals �
han estimulat a les comissions falleres que apostaven per la cultura del foc.

A banda d�una aposta per la descentralització dels espectacles als barris després de la
pandèmia, l�últim any es va estrenar una nova ubicació junt a la Ciutat de les Arts consensuada
amb el sector, que permetera una major visibilitat de les seues creacions i l�ús de material més
divers, incloent efectes que abans es perdien pel fet d�haver de disparar a diversos metres per
baix del públic. La nova ubicació, a més a més, allunyada del centre però de fácil accès, reduïa la
seua interferencia a l�Ofrena que habitualment clou una vegada ja entrats en la matinada.
Entenem que totes estes actuacions que beneficien la presencia de la pirotécnica en la festa no
només han de tindre continüitat sinó que s�ha de continuar aprofundint amb noves mesures que
impacten positivament en el sector i en la seua percepció per la societat, entre molts altres
assumptes, consensuant uns nous horaris com s�ha fet ja amb la Cremà, que permeten ampliar
l�atractiu pirotècnic al públic familiar, però també mesures de sensibilització mediambiental i pel
benestar animal d�acord amb la consciència creixent en la societat valenciana.

L�exemple de disparades com les de la Marina, a l�inici de la nit i no a la matinada com
habitualment passa, han demostrat que no només no tenen una incidencia negativa en la
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presència del públic sinó que ans al contrari aconseguixen acostar un public familiar més ampli i
tenen una incidència positiva, tant en la pròpia activitat de les comissions falleres com en sectors
com l�hostaleria.

Per tot això es presenten les següents propostes d�acord: 

1- Propiciar un acord global de consens (col·lectiu faller, representants veïnals, hostelería,
comerciants i sector pirotècnic� ) en el marc de la Mesa de Diàleg faller per a racionalitzar una
proposta de millors horaris dels castells pirotècnics dins del Programa de Festejos que ha de ser
presentada i aprovada per l�assemblea de Junta Central Fallera.

2- Continuar incrementant la retribució económica per al sector pirotècnic i les ajudes
econòmiques a les comissions falleres que cooperen entre elles i invertisquen en disparades
pirotècniques. Primar d�este àmbit avanços en sostenibilitat prioritzant aquells materials amb
menors residus plàstics en el marc de la Capitalitat Verda Europea.

3- Configurar i difondre una Agenda OFF com a complement a un programa pirotècnic
oficial i descentralitzat que reculla i difonga les disparades més rellevants organitzades per
comissions falleres ajudant així a descentralitzar i descongestionar la festa més enllà del centre i
a potenciar la seua presència al conjunt dels barris i pobles de la ciutat.

4- Realitzar campanyes de conscienciació sobre l�ús responsable de pirotècnia per
particulars fent especial la seguretat així com el respecte al benestar animal de les mascotes."

DEBAT

El Sr. Fuset explica la moció.

El Sr. Ballester señala que lo que está bien hecho no hay que tocarlo. Sobre adelantar el
horario de la cremà, horarios mascletàs, ha hecho una moción alternativa y explica el por qué.
Lleva ya cuatro reuniones con este tema, incluyendo como novedad a la Policía Local y a
Bomberos en estas reuniones. Buscando nuevos espacios para descentralizar estos actos y
protocolarizando cada uno de ellos por tener prestablecidos los requisitos y los resultados de cara
a facilitar en el futuro estos espectáculos. En breve se reunirá la Comisión Mixta con presencia
de la oposición y otras administraciones públicas (Generalitat Valenciana) para seguir viendo
espacios idóneos. Sobre el incremento presupuestario también lo habrá, están negociando con los
pirotécnicos para intentar cubrir el coste lo máximo posible. Las campañas de concienciación
sobre mascotas, a las que alude, están programadas ya para el mes de febrero. Por eso se propone
una alternativa, pero estando conforme con el espíritu de la moción, pues se está yendo más allá
incluso de lo que se pide.

 La Sra. Llopis té clar que s'està treballant en la mateixa línia perquè és un tema d'interés
per a tots. Amb l'alternativa creu que falten alguns aspectes importants que cita la moció de
Compromís (sostenibilitat, materials, campanya de sensibilització per mascletaes de la Ciutat i
remarcar la descentralització).
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El Sr. Fuset está de acuerdo con la Sra. Llopis. Si hay consenso de todos cree que es fácil
añadir cosas a la moción original para lograr acuerdos, pero la alternativa queda muy corta y deja
casos importantes fuera.

El Sr. Ballester comenta que la descentralización queda reflejada en la explicación que ha
dado. La campaña de sensibilización se mantendrá igual, será en febrero y recogerá el tema de
animales. Sobre la sostenibilidad de materiales, los pirotécnicos llevan ya dos o tres años
investigando y probando con nuevos materiales. Por eso insiste que todo esto ya se está haciendo.

La Sra. Gil indica que ellos lo que quieren es que se centralicen los actos festivos de fallas
porque le confiere ese aspecto único a la fiesta. Pregunta al Sr. Ballester si en esa mesa se seguirá
hablando de descentralizar los actos porque les preocupa. Sobre animales, la propia asociación de
pirotécnicas publica en su web un decálogo de cómo tratar las mascotas durante las fiestas
falleras.

El Sr. Ballester contesta que nunca se quitarán las mascletás y demás actos que hay en el
centro, siempre se habla de descentralizar ampliando a nuevas zonas y barrios.

VOTACIÓ

Se sotmet a votació la moció alternativa, proposta pel Sr. President, s'acorda aprovar-la per
quatre vots a favor del Sr. José Luis Moreno Maicas (Popular), de la Sra. Marta Torrado de
Castro (Popular), del Sr. Santiago Ballester Casabuena (Popular) i de la Sra. Mónica Gil Cano
(VOX), i les abstencions de la Sra. Maite Ibáñez Giménez (Socialista), de la Sra. Lucía Beamud
Villanueva (Compromís) i de la Sra. Glòria Tello Company (Compromís).

ACORD 

�Único. Continuar trabajando con todos los agentes afectados (vecinos, Falleros,
comerciantes, pirotécnicos, Policía y Bomberos tal y como lo hemos hecho durante los primeros
meses de la presente legislatura, para mejorar, aumentar, difundir y perfeccionar todos los
espectáculos pirotécnicos que se realizan en nuestra ciudad�.

4 RESULTAT / : APROVADA PROPOSTA ALTERNATIVA / RESULTADO
APROBADA PROPUESTA ALTERNATIVA

EXPEDIENT / : O-89SOC-2023-000026-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 4
ASSUMPTE / :ASUNTO
MOCIÓ que presenta la Sra. Maite Ibáñez Giménez, del Grup Municipal Socialista, relativa a
"Usos i avanç del projecte de les Naus Ership".
MOCIÓN que presenta Dª. Maite Ibáñez Giménez, del Grupo Municipal Socialista, relativa a
"Usos y avance del proyecto de las Naves Ership".

MOCIÓ

"Las Naves Ership de la calle Juan Verdeguer, destinadas para usos deportivos como
consta en patrimonio desde 2010, son espacios de propiedad municipal con elementos
ornamentales en los que se ha estado trabajando desde 2021 por la concejalía de Deportes del
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Ayuntamiento de València en el proyecto de rehabilitación y su transformación en un centro
deportivo, con una de las naves especializada en gimnasia artística femenina y la otra como
servicio deportivo al barrio. Con el objetivo de completar el mapa de instalaciones deportivas, la
generación de espacios para los deportes y necesidades de clubes y federaciones deportivas el
proyecto de las Naves Ership ha conllevado el apoyo y colaboración de la Federación de
Gimnasia de la Comunitat Valenciana así como de los clubes de la ciudad para disponer de un
espacio específico para una modalidad deportiva olímpica que todavía no dispone de un centro de
tal importancia en València. Esta infraestructura sería, sin duda, un punto de referencia de esta
modalidad deportiva en el ámbito nacional y un refuerzo a los clubes de la ciudad.La otra nave
pretende dar respuesta a las reivindicaciones vecinales del barrio del Grau, como espacio
deportivo para actividades diversas y dar servicio deportivo a los vecinos y vecinas de la zona.

PROPUESTA DE ACUERDO

Que se mantengan los usos deportivos previstos para las Naves Ership y se agilicen los
trámites para la reforma y puesta en marcha de las Naves Ership, en colaboración con la FGCV,
los clubes de la ciudad y las entidades vecinales, respectivamente."

DEBAT

El Sr. Mateo explica la moción.

El Sr. Presidente da cuenta de la alternativa que ha pasado la Sra. Rocío Gil Uncio.
Quieren hacer un estudio de las dos naves al mismo tiempo, respetando el uso previsto para
gimnasia. Cuando tengan claro que el uso previsto en ambas naves cubre las necesidades, el
proyecto de gimnasia irá adelante.

El Sr. Mateo comenta que una ya cuenta con el proyecto y era urgente para dar una
respuesta a las niñas que necesitaban un espacio para poder practicar esa disciplina deportiva. Es
importante que no se pierdan estas dotaciones deportivas en el barrio. Se va a retrasar el de la
nave que ya estaba prácticamente en marcha para hacer un estudio que considera innecesario. No
le ve ningún sentido.

La Sra. Gil quiere saber si el proyecto que se adjudicó en abril para estudio uso naves es de
una nave o de ambas.

El Sr. Presidente responde que es de una nave, conforme han explicado, por ello se plantea
ahora hacer el estudio conjunto.

La Sra. Gil está conforme con que se haga ese estudio de la otra.

VOTACIÓ

Se sotmet a votació la moció alternativa, proposta pel Sr. President, i s'acorda aprovar-la
per quatre vots a favor del Sr. José Luis Moreno Maicas (Popular), de la Sra. Marta Torrado de
Castro (Popular), del Sr. Santiago Ballester Casabuena (Popular) i de la Sra. Mónica Gil Cano
(VOX), i tres vots en contra de la Sra. Maite Ibáñez Giménez (Socialista), de la Sra. Lucía
Beamud Villanueva (Compromís) i de la Sra. Glòria Tello Company (Compromís).
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ACORD

�Único. Estudiar el proyecto de la Nave Ership, en la Calle Joan Verdeguer, para que dé
respuesta a la falta de dotaciones públicas deportivas del barrio y sea compatible con las
necesidades de la gimnasia artística de nuestra ciudad�.

5 RESULTAT / : APROVADA PROPOSTA ALTERNATIVA / RESULTADO
APROBADA PROPUESTA ALTERNATIVA

EXPEDIENT / : O-89SOC-2023-000026-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 5
ASSUMPTE / :ASUNTO
MOCIÓ que presenta la Sra. Maite Ibáñez Giménez, del Grup Municipal Socialista, relativa a
"Festes de Nadal".
MOCIÓN que presenta Dª. Maite Ibáñez Giménez, del Grupo Municipal Socialista, relativa a
"Fiestas de Navidad".

MOCIÓ

"La festivitat del Nadal és una de les activitats més importants per a les famílies, xiquets i
xiquetes de la ciutat de València. Tot un mes d'activitats que culmina amb la gran cavalcada dels
Reis Mags, el dia 5 de gener. És per aqueix mateix motiu que en els últims anys de govern
progressista s'ha treballat molt per millorar i dignificar aquesta festivitat perquè totes les famílies
valencianes gaudiren com mereixen d'una activitat que és plural i col·lectiva.
En els últims 8 anys de govern es va aconseguir crear una programació exclusiva i amb una
història pròpia del nadal valencià, que comptava fins amb un himne propi que els més xicotets ja
coneixien i cantaven. Una cosa molt distanciada del que el govern va trobar a la seua arribada a
l'ajuntament de València. Un Expojove cada vegada amb menys activitats, un cap d'any sense
programació i una cavalcada de Reis Mags privatitzada on únicament els xiquets podien veure
camions publicitaris passejant pels carrers que recorren la ciutat el 5 de gener.
Però per al nou govern, el Nadal de València es van convertir en un objectiu de millora. En 2015
la plaça de l'ajuntament va acollir la primera festa pròpia de cap d'any perquè tots els valencians i
valencianes pogueren gaudir de la benvinguda al 2016. La música, la llum i la pólvora van ser els
grans protagonistes d'una activitat que crearia precedent per al futur de la nostra ciutat i que va
dignificar una nit tan important per als veïns i veïnes de València.
En el nadal de 2020, l'ajuntament de València va promoure tota una sèrie d'activitats arreplegades
en un programa sota el lema �Toc toc, el Nadal està al teu barri� perquè els xiquets i xiquetes
pogueren continuar gaudint de la festivitat malgrat les restriccions. La cultura nadalenca va
arribar aqueix any a 18 barris i pobles de València.

La cavalcada dels Reis Mags també ha experimentat grans canvis en els últims anys que
han dignificat aquesta activitat clau del Nadal. En 2022 l'ajuntament va decidir retirar de la
cavalcada totes les empreses privades que la convertien en un mer aparador, per a donar pas a
tota una sèrie de nous personatges nadalencs com el senyor Carbó, la missajera Caterina i el
patge Miquel, creant així una història pròpia, però sense danyar la tradició ja que continuava
comptant amb els personatges bíblics com Maria, José o Jesús. 

Tant és així que aquest passat any es va inaugurar �La Central�, un lloc per a ser visitat per
totes les famílies que presentava precisament a aqueixos personatges nadalencs. Un lloc ple
d'activitats per als xiquets i xiquetes de la ciutat que va tindre l'acolliment de milers de valencians
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i  v a l e n c i a n e s .
Després del canvi de govern, el passat mes de maig, hem vist precisament en l'àrea festiva de la
ciutat grans reculades, com el 9 d'octubre o la volta a la celebració del bou embolat. És
precisament per això que ens preocupa que aquesta siga la línea a seguir també per a la festivitat
nadalenca, vist que així s'ha manifestat ja en alguns mitjans de comunicació i que encara no estan
c o n t r a c t a d e s  l e s  a c t i v i t a t s  n a d a l e n q u e s .
Per això, les nostres PROPOSTES D´ACORD són les següents:

- Acollir a València un Nadal a l'altura de les passades festes.
- Comptar amb les activitats i personatges que creen la història pròpia al Nadal Valencià.
-  C o n s e r v a r  " L a  C e n t r a l "  d e l  N a d a l .
- Mantindre la Nit de cap d'any i les seues activitats en la plaça de l'ajuntament.
- Mantindre la cavalcada dels Reis Mags sense la privatització de comerços i amb els personatges
c r e a t s  i  j a  c o n s o l i d a t s .
- Donar compte de les activitats nadalenques que es programaran en els mesos de desembre i
gener la nostra ciutat per l'ajuntament de València."

DEBAT

La Sra. Llopis explica la moción. Está de acuerdo con los puntos de adición que propone
Compromís.

El Sr. Fuset remarca ese gran trabajo de estos últimos años en esta materia. Si es bueno
para la Ciudad este nuevo modelo de fiestas navideñas, entiende que debe respetarse. Los coros
en mercados municipales, la cartera Caterina, el señor Carbó y Dolça,... Todo ese trabajo de los
artistas falleros para Navidad que no se pierda. Le da una entidad propia a la Cabalgata de
Valencia que no tienen las cabalgatas de otras ciudades. La alternativa es muy corta y no alude a
ninguno de estos elementos.

El Sr. Ballester comenta que la polémica la genera quien la busca. Ha leído la moción
presentada y muchas de las cuestiones están resueltas en respuestas que ha dado a preguntas
sobre esto. No van a dejar de lado a los barrios y se mantendrán los actos en ellos, mejorando
incluso lo que se venía haciendo. Cita que se cambiará la cartera Caterina por el tradicional Paje
Real. Está dialogando con las empresas que quieren participar en la cabalgata, algunas no quieren
salir. Si hay bastantes empresas que quieran sí que lo plantearán, si no, no saldrán, pero están
trabajando en ello.

La Sra. Llopis comenta dos puntos conflictivos: uno el de eliminación de personajes
propios de nuestra cabalgata que no son incompatibles con los tradicionales. Sobre la Central de
la Navidad que tuvo mucho éxito, por lo que se ha dicho entiende que se hará pero rompiendo el
modelo.

El Sr. Fuset indica que quitar a la cartera Caterina no sabe si es por ideología, machismo...
Eso de que lo que es bueno para la ciudad se mantiene no es cierto porque el sesgo ideológico
rompe lo que estaba consolidado. Hay muchos aspectos sobre los que no se ha mojado en la
alternativa y entiende que caerán. Se confunde una cabalgata para niños con un acto puramente
religioso.
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El Sr. Ballester responde señalando que tildar de machismo alguno de los cambios de
personajes está fuera de lugar, simplemente se recuperar personajes tradicionales de esta fiesta.
Ya ha dicho que la polémica la genera quien la busca. En la fiesta no sólo habrá personajes
bíblicos pero sí que se recuperarán algunos eliminados. Están trabajando con la contratación
artística y cuando esté claro se hará público y se conocerá.

El Sr. Fuset comenta las respuestas a las preguntas que ha citado el Sr. Ballester señalando
que no responden realmente a lo planteado aquí.

VOTACIÓ

Se sotmet a votació la moció alternativa, proposta pel Sr. President, i s'acorda aprovar-la
per quatre vots a favor del Sr. José Luis Moreno Maicas (Popular), de la Sra. Marta Torrado de
Castro (Popular), del Sr. Santiago Ballester Casabuena (Popular) i de la Sra. Mónica Gil Cano
(VOX), i tres vots en contra de la Sra. Maite Ibáñez Giménez (Socialista), de la Sra. Lucía
Beamud Villanueva (Compromís) i de la Sra. Glòria Tello Company (Compromís).

ACORD

"Único. Mejorar y aumentar la programación de los actos festivos enmarcados en la
Navidad. Sin dejar desatendidos los barrios, ni actividades de años anteriores". 

Les respostes a les preguntes es remeten per PIAE i se li ha facilitat per escrit als regidors i
regidores que han preguntat i a cada Grup Polític.

6 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89COM-2023-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 3
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Lucía Beamud i Villanueva, del Grup Municipal
Compromís, relatives a "Pla Diversitas".
PREGUNTAS que presenta Dª. Lucía Beamud Villanueva, del Grupo Municipal Compromís,
relativas a "Plan Diversitas".
DIRIGIDA A:
C2310-SERVICIOS SOCIALES

PREGUNTA

En la darrera Comissió de Benestar Social, Cultura, Educació i Esports la regidoria que
subscriu aquesta pregunta va formular la següent (cite textualment):  

«1. Quins han sigut els motius perquè s�haja cancel·lat l�acte organitzat per al dia 27 de
juny de presentació del Pla DIVERSITAS? Existeix previsió per a reprogramar aquest acte que
suposa un retornar la faena feta i d�agraïment a totes entitats i persones que ha coparticipat,
codissenyat i col·laborat dit Pla? Quin és el motiu/motius pels quals el citat pla no està disponible
en la web de l�Ajuntament de València a la disposició de tota la ciutadania?»   

Després d�interposar un recurs d�empara la regidora delegada d�Igualtat va contestar (i cite,
novament, textualment):
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«Era una presentació programada per l'anterior regidora, i després del canvi de govern es
va considerar continuar treballant en aquest pla amb els diferents serveis implicats i el teixit
associatiu, ja que, com va poder evidenciar-se en el ple d'aprovació no requereix d'un total i
absolut consens.

Quant a la resta de preguntes informar-lo que l'article 131.2 del Reglament Orgànic del Ple
aprovat en 2022 estableix que la pregunta registrada �no podrà contindre més que l'escarida i
estricta formulació d'una qüestió, en la qual s'interrogue sobre un fet, una situació o una
informació, o sobre si s'ha pres o prendrà alguna decisió en relació amb algun assumpte, dins de
l'àmbit competencial municipal�, per la qual cosa no és possible atendre la petició.»

Per tot l�anterior la regidora que subscriu formula la següent:    

Quins són els eixos, eines i accions del Pla Diversitas que segons la regidora titular d�igualtat no
compten �amb un total i absolut consens�? Cite un per un cada cas.

RESPOSTA

Sra. Torrado, regidora delegada de Servicis Socials

"El �Pla Divèrsitas� no correspon a esta Delegació.

El �Pla Divèrsitas� no corresponde a esta Delegación."

7 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89COM-2023-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 4
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Lucía Beamud i Villanueva, del Grup Municipal
Compromís, relatives a "Conveni entre la delegació de Serveis Socials i la Plataforma del
Voluntariat".
PREGUNTAS que presenta Dª. Lucía Beamud Villanueva, del Grupo Municipal Compromís,
relativas a "Convenio entre la delegación de Servicios Sociales y la Plataforma del
Voluntariado".
DIRIGIDA A:
C2310-SERVICIOS SOCIALES

PREGUNTA

Des de la Delegació de Serveis Socials i la Plataforma del voluntariat es va impulsar un
conveni per a enfortir la participació i innovació del voluntariat entre 540 ONGs registrades en la
ciutat.

Amb aquest projecte es pretenia consolidar una cultura de la participació social i solidaritat
en València. Per tal d�afavorir la convivència, les relacions veïnals i la cohesió comunitària.

Malgrat l�estat avançat del citat conveni a dades de hui no es té cap noticia sobre el mateix.
Així, per tant, per tot l�anterior la regidora que subscriu formula:
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Quins són els motius o causes de l�ajornament en la signatura del citat conveni, té prevista
alguna data la Regidora Delegada?

RESPOSTA

Sra. Torrado, regidora delegada de Servicis Socials

"S'ha tramitat i aprovat en Junta de Govern Local de 13 d'octubre de 2023.

Se ha tramitado y aprobado en Junta de Gobierno Local de 13 de octubre de 2023."

8 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89COM-2023-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 7
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Lucía Beamud Villanueva, del Grup Municipal Compromís,
relatives a "Estat de tramitació de les subvencions gestionades pel Servei d'Esports".
PREGUNTAS que presenta Dª. Lucía Beamud Villanueva, del Grupo Municipal Compromís,
relativas a "Estado de tramitación de las subvenciones gestionadas por el Servicio de
Deportes".
DIRIGIDA A:
C2311-IGUALDAD-DEPORTES-EDUCACIÓN

PREGUNTA

En virtut de l'article 8 del vigent reglament de govern i administració de l�Ajuntament de
València, sol·licitem que tant esta pregunta com les següents, siguen contestades en valencià.

ASSUMPTE: Estat de tramitació de les subvencions gestionades pel Servei d'Esports.

En atenció a l�assumpte expressat i conforme a l�article 91 en relació a l�article 128 del
Reglament orgànic del Ple, la regidora que subscriu, formula la següent pregunta:

¿En quin estat de tramitació es troben cadascuna de les subvencions nominatives i de
concurrència competitiva que gestiona el Servei d'Esports?  

RESPOSTA

 Sra. Gil, regidora delegada d�Esports

"Informar-li que l'article 131.2 del Reglament Orgànic del Ple aprovat en 2022 establix que
la pregunta registrada �no podrà contindre més que l'escarida i estricta formulació d'una qüestió,
en la qual s'interrogue sobre un fet, una situació o una informació, o sobre si s'ha pres o prendrà
alguna decisió en relació amb algun assumpte, dins de l'àmbit competencial municipal� i atés que
la pregunta formulada resulta genèrica i no es concreta sobre actuació o subvenció particular, no
és possible atendre la petició.

Informarle que el artículo 131.2 del Reglamento Orgánico del Pleno aprobado en 2022
establece que la pregunta registrada �no podrá contener más que la escueta y estricta formulación
de una cuestión, en la que se interrogue sobre un hecho, una situación o una información, o sobre
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si se ha tomado o va a tomar alguna decisión en relación con algún asunto, dentro del ámbito
competencial municipal� y dado que la pregunta formulada resulta genérica y no se concreta
sobre actuación o subvención particular, no es posible atender la petición."

9 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89COM-2023-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 2
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Gloria Tello Company, del Grup Municipal Compromís,
relatives a "75 Aniversari del SIAM".
PREGUNTAS que presenta Dª. Gloria Tello Company, del Grupo Municipal Compromís,
relativas a "75 Aniversario del SIAM".
DIRIGIDA A:
C2308-ACCIÓN CULTURAL-PATRIMONIO HCO-RECURSOS CULTUR

PREGUNTA

València va ser fundada l�any 138 a.C. Des de llavors i fins a l�actualitat, la ciutat pot
sentir-se orgullosa de posseir una nodrida mostra de dos mil anys d�història, i de tindre-la a
l�abast de la ciutadania, gràcies al treball d�experts arqueòlegs i professionals del patrimoni
cultural que, amb la seua labor de documentació, investigació, conservació i divulgació de les
restes arqueològiques, han fet possible conèixer de forma exhaustiva, l�origen i la història del que
un dia es va anomenar Valentia.

La creació del SIAM per part de l�Ajuntament de València l'any 1948 va suposar l'inici de
la recuperació del patrimoni històric-arqueològic de la ciutat, i va marcar una fita en el camp de
les intervencions arqueològiques urbanes, que ja va ser celebrat amb motiu del seu 50é
aniversari.

En aquesta ocasió, ens trobem en este present any 2023, en el 75é aniversari de la creació
del SIAM i amb motiu del mateix i amb la idea de donar visibilitat al treball de l'arqueologia, i
fer pedagogia amb ella, en ell passat mandat vàrem plantejar diverses activitats que anaven des
de jornades de portes obertes (que ja vàrem dur a terme este passat mes de maig), publicacions,
taules redones de debat i 3 exposicions a desenvolupar al Centre Arqueològic de l�Almoina, a les
Torres dels Serrans i la principal d�elles a la Sala d�Exposicions Municipal.

Tres mostres expositives, cadascuna de les quals tindria una seu diferent, però sempre
relacionades amb àmbits o espais que formen part del patrimoni històric/arqueològic de la ciutat
de València.

L�exposició dissenyada per a la Sala d�Exposicions Municipal del carrer Arquebisbe
Mayoral, portava per títol �75 anys, 75 peces� i va ser una aposta força interessant per part dels
treballadors i treballadores del mateix SIAM.

Esta exposició, s�havia d�inaugurar en procedir al desmuntatge de l�exposició �Doña
Concha� i amb perplexitat i estupefacció, hem pogut ser testimonis com el nou equip de govern
ha ignorat este projecte i pel contrari ha decidit inaugurar a este espai una exposició amb
col·laboració amb València Photo.
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És per això que la regidora que subscriu pregunta:

Quines activitats concretes pensa fer el nou equip de govern per commemorar el 75é
aniversari del SIAM?

Pensa seguir les propostes que els tècnics havien programat per dur a terme a l�últim
quadrimestre de l�any?

RESPOSTA

Sr. President, regidor delegat d�Acció Cultural i Recursos Culturals

"Quines activitats concretes pensa fer el nou equip de govern per commemorar el 75é
aniversari del SIAM?

Tal i com estava previst es farà una exposició a la Sala d'Exposicions Municpals en la que
es mostrarà l'activitat arqueològica i la història del SIAM en el seu 75 aniversari.

Les altres propostes a les que es fa referencia al text de la pregunta van ser rebutjades al
seu moment per l'anterior Regidora de Cultura, per la qual cosa els tècnics del SIAM va deixar de
treballar en elles.

Pensa seguir les propostes que els tècnics havien programat per dur a terme a l�últim
quadrimestre de l�any?

Durant els primers mesos del 2023 es va consumir gran part del crèdit del qual disposa el
Servei de Patrimoni Històric i Artístic per a organitzar exposicions, per la qual cosa la mostra
sobre arqueologia valenciana s'ha hagut de passar a l'exercici 2024.

D'altra banda, encara que l'exposició es limite a una sola sala, es tracta d'una mostra
ambiciosa, per la qual cosa des de finals de maig s'està redactant un projecte expositiu i realitzant
un procés de selecció de peces per materials i època, cerques documentals en arxius, selecció de
material gràfic i altres treballs de investigació relacionats amb els continguts de l'exposició. (el
contracte era per sis mesos)

Quan els traballs preparatoris finalitzen, i en funció del pressupost del projecte expositiu,
s'estarà en disposició de fixar una data per a l'organització d'aquesta exposició."

10 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89COM-2023-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 5
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Gloria Tello Company, del Grup Municipal Compromís,
relatives a "Calendari expositiu a les Sales i Museus Municipals".
PREGUNTAS que presenta Dª. Gloria Tello Company, del Grupo Municipal Compromís,
relativas a "Calendario expositivo en las Salas y Museos Municipales".
DIRIGIDA A:
C2308-ACCIÓN CULTURAL-PATRIMONIO HCO-RECURSOS CULTUR
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PREGUNTA

L�èxit o fracàs de les sales expositives depèn en gran mesura de que el públic puga
identificar la temàtica o els tipus de projectes que es duen a terme a cada espai. És ben conegut
per part de la teoria museològica que exposicions inconnexes, que no comparteixen cap element
comú, sols fan que confondre al públic i abocar al fracàs a l�espai expositiu en qüestió.

Per altra part, programar exposicions és una tasca que requereix molta antelació. Cal donar
temps als artistes, comissaris, prestataris, persones col·laboradores, muntadores i demés agents
implicats, a desenvolupar la feina de la millor manera possible. Així mateix, l�èxit dels projectes
expositius també radica en la difusió, sobre tot prèvia a les inauguracions.

A l�igual que en arribar al govern, al juny del 2015, vaig considerar molt important
mantenir els compromisos adquirits per l�anterior govern del PP i respectar aquells projectes
expositius que ja estaven calendaritzats, en tan sols poc més de tres mesos, hem pogut comprovar
que este respecte pel calendari expositiu no està sent considerat pel nou govern.

És per això que la regidora de subscriu pregunta:

Quin és el calendari d�exposicions que té pensat el nou regidor de cultura per a les sales i
museus municipals? Fer constar títol de les exposicions, dates d�inauguració i cloenda i persones
o entitats autores de l�obra, comissàries i/o col·laboradores.

RESPOSTA

Sr. President, regidor delegat d�Acció Cultural i Recursos Culturals

"La Regidoria d�Acció Cultural, Patrimoni i Recursos Culturals té la intenció de proseguir
amb la realització de les exposicions aprobades dins la Convocatòria Oberta, i en este sentit,
s�han iniciat els tràmits per a inaugurar en gener de 2024, amb el pressupost nou, tot un seguit
d�exposicions en els centres habituals (Museu de la Ciutat, Drassanes i Galeria del Tossal).

Així mateix es pretenen dur endavant els compromissos adquirits amb la celebració l�any
vinent de l�exposició sobre Contreras Juesas, i sobre el SIAM i altres.

Tot aixó a més de desenvolupar el programa d�exposicions derivades dels compromisos
adquirits amb els Premis Senyera, la Beca �Dones per l�Art� (DKV-Ajuntament de València), la
Biennal Ciutat Vella Oberta, PAM PAM (Universitat Politècnica) i la Biennal Mª Isabel
Comenge. A més, cada museu porta la seua política d�exposicions que s�aniran concretant en els
mesos vinents."



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 v

W
X
u
 H

rv
r 

2
rR

m
 l
1
W

u
 I

L1
e 

X
h
ji
 c

b
w

=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert

EL SECRETARI JOSE VICENTE RUANO VILA 13/11/2023 ACCVCA-120 48801306209778079349

062252786540672854

COMISSIÓ DE BENESTAR SOCIAL, EDUCACIÓ, CULTURA I ESPORTS - ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DE 17
D'OCTUBRE DE 2023 / COMISIÓN DE BIENESTAR SOCIAL, EDUCACIÓN, CULTURA Y DEPORTES - ACTA DE LA
SESIÓN ORDINARIA DE 17 DE OCTUBRE DE 2023

16

11 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89COM-2023-000007-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 6
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenten conjuntament la Sra. Gloria Tello Company i el Sr. Pere Fuset i
Tortosa, del Grup Municipal Compromís, relatives a "Accions previstes per a la sostenibilitat en
la Cultura Festiva".
PREGUNTAS que presentan conjuntamente Dª. Gloria Tello Company y D. Pere Fuset i
Tortosa, del Grupo Municipal Compromís, relativas a "Acciones previstas para la
sostenibilidad en la Cultura Festiva".
DIRIGIDA A:
C2306-COMERCIO Y MERCADOS-FALLAS

PREGUNTA

En virtut de l�article huit del vigent Reglament de Govern i Administració de l�Ajuntament
de València, sol·licitem que tant esta pregunta com les futures siguen contestades en valencià.

 El pròxim 2024 València ostentarà la Capitalitat Verda Europea, un reconeixement
anunciat durant el mandat 2019-2023 amb Joan Ribó al front del govern municipal, que posa en
valor als esforços passats, presents i futurs de la ciutat de València en el camí per a la
sostenibilitat.

L�anterior equip de govern entenia que una fita com esta devia involucrar de manera
significativa a la cultura festiva de la ciutat i al seu ampli teixit aasociatiu per la seua rellevància,
incidencia social i capacitat transformadora. Així la Capitalitat Verda es presentava com una
oportunitat immillorable per a continuar avançant amb major força en la sostenibilitat de
l�activitat festiva i especialment en la festa fallera, Patrimoni inmaterial de la Humanitat, i un
aparador perfecte per projectar la imatge internacional de València.

En eixe sentit, des de la llavors Regidoria de Cultura festiva s�estaven perfilant tot un
seguit d�iniciatives per aprofitar eixa Capitalitat Verda Europea com un estímul per aprofundir en
algues iniciatives ja realitzades amb anterioritat i per plantejar de noves a desenvolupar tant des
de l�Ajuntament de València com des del teixit associatiu faller.

Per tot això els regidors que subscriuen, en nom propi i en el del Grup Municipal
Compromís formulen la següent pregunta:

¿Amb quines accions, inversions i activitats fomentarà la Regidoria de Festes els avanços
en sostenibilitat i la reducció d�emissions en tota l�activitat anual relacionada amb la festa fallera
i el conjunt de la cultura festiva en el marc de la Capitalitat Verda Europea?

RESPOSTA

Sr. Ballester, regidor delegat de Festes i Tradicions

"Estamos estudiando las actividades e inversiones para fomentar la reducción de las
emisiones en toda la actividad relacionada con la fiesta fallera, en cuanto tengamos las
conclusiones se las haremos llegar.
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Estem estudiant les activitats i inversions per a fomentar la reducció de les emissions en
tota l'activitat relacionada amb la festa fallera, quan tinguem les conclusions li les farem arribar."

12 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89SOC-2023-000026-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 1
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Maite Ibáñez Giménez, del Grup Municipal Socialista,
relatives a "Cavalcada dels Reis Mags".
PREGUNTAS que presenta Dª. Maite Ibáñez Giménez, del Grupo Municipal Socialista,
relativas a "Cabalgata de los Reyes Magos".
DIRIGIDA A:
C2306-COMERCIO Y MERCADOS-FALLAS

PREGUNTA

El día 5 de enero se celebra en València la cabalgata de los Reyes Magos para los niños y
niñas de la ciudad. En estos últimos años se han realizado algunas modificaciones en la misma,
que han traído consigo incluso nuevos personajes infantiles.

La concejala que suscribe formula la siguiente pregunta al concejal de fiestas y tradiciones:

¿Cuál es el nuevo modelo de cabalgata que va a llevar a cabo el ayuntamiento de València
y qué personajes desaparecen o se incluyen en comparación con los últimos años de cabalgata?
¿Participan empresas privadas en la misma? En el caso de ser así, indíquenos cuales
participarían.

RESPOSTA

Sr. Ballester, regidor delegat de Festes i Tradicions

"Estamos estudiando el nuevo formato artístico, en cuanto lo tengamos lo
comunicaremos."

13 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89SOC-2023-000026-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 2
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Maite Ibáñez Giménez, del Grup Municipal Socialista,
relatives a "Gay Games".
PREGUNTAS que presenta Dª. Maite Ibáñez Giménez, del Grupo Municipal Socialista,
relativas a "Gay Games".
DIRIGIDA A:
C2311-IGUALDAD-DEPORTES-EDUCACIÓN

PREGUNTA
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El pasado 29 de septiembre de 2023 la JGL aprobó una moción impulsora para la creación
de un comité organizador de los Gay Games, en base a un documento del 2021, dejando de lado
todos los avances, acuerdos y trabajo realizado hasta la fecha, incluso dejando de lado la cesión
del contrato de la organización de los Gay Games a la Fundación València Diversitat.

En la JGL del 2 de junio del 2023 se aprobó el paso previo a esta cesión del contrato y,
trascurridos 5 meses tras la entrada del nuevo gobierno municipal, parece que se ha descartado la
cesión del contrato y con ello que el liderazgo de la organización sea de los colectivos
representados en la Fundación València Diversitat.

La concejala que suscribe formula siguiente pregunta a la Delegada de Deportes. Como
exige la Federación Gay Games, y así se ha trabajado durante la candidatura y preparación de los
Gay Games València 2026, ¿van a liderar los colectivos LGTBI, representados en la Fundación
València Diversitat, la organización de los Gay Games València 2026? Detalle cómo será
efectivo este liderazgo.   

RESPOSTA

Sra. Gil, regidora delegada d�Esports

"Por acuerdo de la Junta de Gobierno Local, adoptado en sesión de 30 de diciembre de
2021, se acordó aceptar la designación de la Ciudad de València como sede de los XII Gay
Games a celebrar el año 2026, encomendar al OA Fundación Deportiva Municipal de València la
tramitación de los expedientes que en derecho proceda para llevar a cabo los compromisos que
de la candidatura se derivaban, y, por último, constituir si procede un Comité Organizador con el
fin de facilitar la colaboración conjunta entre instituciones y las entidades directamente
relacionadas con el evento, que lleven a buen término la realización de los Gay Games 2026 en
València.

En virtud de acuerdo de la Junta de Gobierno Local, adoptado en sesión de 1 de junio de
2023, se acordó dar por finalizada la encomienda de la Junta de Gobierno Local al OAM
Fundación Deportiva Municipal, asumiendo el Ayuntamiento como propias las actuaciones y
gestiones realizadas hasta la fecha por dicho Organismo Autónomo Municipal y, entre ellas, y en
especial, la formalización del acuerdo de licencia con la Federación de los Gay Games, de fecha
8 de febrero de 2022.

Conforme dispone el punto 5 del mencionado contrato de licencia, debe procederse a la
constitución de los órganos de Gobernanza del evento, con participación de cada una de las
entidades llamadas a colaborar en su organización y celebración.

En la JGL del 2 de junio de 2023 se aprobó la creación de un Comité organizador para la
realización de los Gay Games, y la Fundación Diversitas, representando al colectivo LGTBI,
forma parte de dicho comité junto al resto de administraciones implicadas."
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14 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89SOC-2023-000026-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 3
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Maite Ibáñez Giménez, del Grup Municipal Socialista,
relatives a "Increment del sensehogarisme".
PREGUNTAS que presenta Dª. Maite Ibáñez Giménez, del Grupo Municipal Socialista,
relativas a "Incremento del sinhogarismo".
DIRIGIDA A:
C2310-SERVICIOS SOCIALES

PREGUNTA

El incremento del sinhogarismo está siendo significativo con respecto a cifras de años
anteriores, como señaló Caritas recientemente.

Ustedes han propuesto un Plan de Acción Integral contra el Sinhogarismo así como la
puesta en marcha de un Servicio de Intermediación Hipotecaria. ¿Podrían indicarnos en qué
situación se encuentran ambas propuestas, así como la creación de un albergue municipal para
personas sin hogar?

RESPOSTA

 Sra. Torrado, regidora delegada de Servicis Socials

"En relación con la pregunta presentada por la concejala Maite Ibáñez del Grupo
Municipal Socialista a la Comisión de Bienestar Social, Educación, Cultura y Deportes, a
celebrar en sesión de 17 de octubre de 2023, con el asunto �Increment del Sensehogarisme�, se
aporta la respuesta siguiente:

 En trámite."

15 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89VOX-2023-000027-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 1
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Mónica Gil Cano, del Grup Municipal Vox, relatives a
"Contractació artística dels espectacles conta-contes".
PREGUNTAS que presenta Dª. Mónica Gil Cano, del Grupo Municipal Vox, relativas a
"Contratación artística de los espectáculos cuenta-cuentos".
DIRIGIDA A:
C2308-ACCIÓN CULTURAL-PATRIMONIO HCO-RECURSOS CULTUR

PREGUNTA

Sobre la contratación artística de los espectáculos cuenta-cuentos para las bibliotecas
municipales previstos entre los meses de octubre de 2023 a junio de 2024.

¿Cuáles son las bibliotecas municipales donde van a desarrollarse dichos espectáculos?
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¿Cuál es el rango de edad específico para quien va dirigido los cuenta-cuentos?

¿En qué horario y fechas van a desarrollarse los espectáculos citados?

RESPOSTA.

Sr. President, regidor delegat d�Acció Cultural i Recursos Culturals

"Los espectáculos cuenta-cuentos en abierto (los viernes por la tarde o sábado por la
mañana) están dirigidos a público familiar, mientras que los que se conciertan con centros
educativos (de lunes a viernes dentro del horario lectivo) están dirigidos al alumnado tanto de
infantil como de primaria. Estos espectáculos se realizarán en las bibliotecas municipales de
Azorín, Carmelina Sánchez-Cutillas, Carola Reig, Casa de la Reina, Clara Santiró i Font,
Constantí Llombart, Del Mar, Eduard Escalante, Francesc Almela i Vives, Germana de Foix,
Gregori Maians i Síscar, Isabel de Villena, Joan de Timoneda, Joanot Martorell, Joaquim Martí i
Gadea, Josep Maria Bayarri, Lluís Fullana, Maria Beneyto, Maria Moliner, Matilde Ramos, Nova
Al-Russafí, Palau de l'Exposició, La Petxina, Roís de Corella, Teodor Llorente y Tomàs Vicent
Tosca."

16 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
EXPEDIENT / : O-89VOX-2023-000027-00EXPEDIENTE PROP. NÚM.: 2
ASSUMPTE / :ASUNTO
PREGUNTES que presenta la Sra. Mónica Gil i Cano, del Grup Municipal Vox, relatives a
"Programa cense persones sense llar".
PREGUNTAS que presenta Dª. Mónica Gil Cano, del Grupo Municipal Vox, relativas a
"Programa censo personas sin hogar",
DIRIGIDA A:
C2310-SERVICIOS SOCIALES

PREGUNTA

En octubre de 2019 se llevó a cabo un programa con la colaboración de voluntarios con el
objetivo de elaborar un censo de personas sin hogar de Valencia (realizado entre las 20:00 h. del
24 de octubre a las 02:00 h. del 25 de octubre del citado año)

¿Qué procedimiento se llevó a cabo para el registro de las personas sin hogar?

¿Qué actuaciones se han derivado de la recogida de estos datos?

¿Cuántas personas voluntarias participaron en dicho programa y cuántas fueron censadas?

RESPOSTA

Sra. Torrado, regidora delegada de Servicis Socials

"En cuanto al procedimiento que se llevó a cabo para el registro de las personas sin hogar
se consensuó desde las entidades que trabajan con personas en situación de sin hogar realizar la
conocida como �Noche-S�. Esta estrategia ha sido utilizada para identificar el mayor número
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posible de personas sin hogar en áreas urbanas que en una noche concreta se encuentran
durmiendo en la calle. La táctica fundamental consiste en mapear las calles de la ciudad
identificando a todas aquellas personas que se encuentran durmiendo en la misma u ocupando
espacios residenciales temporales para personas sin hogar. Para ello se elige una noche donde
normalmente hay mayor ocupación en los recursos de la ciudad para personas en situación de sin
hogar y se recorren un número determinado de calles o áreas de la misma.

En el caso de la ciudad de València, la recogida de datos fue llevada a cabo a partir del
método de este recuento nocturno, por el que se trata de identificar a todas aquellas personas que
se encentraban durmiendo en calle o pernoctando en algún centro. Se decidió que fuera la noche
del jueves 24 de octubre de 2019 entre las 21 horas y las 2 de la madrugada.

En relación con las acciones que se han derivado de esta recogida de datos, la �Estrategia
de Intervención Social con Personas Sin Hogar Ciudad de Valencia 2022 � 2027� que se aprobó
en el pleno de septiembre de 2022.

En relación con cuántas personas voluntarias participaron en dicho programa y cuántas
fueron censadas: 582 personas participaron y se identificaron 831 personas."

17 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
ASSUMPTE / :ASUNTO
Pregunta "in voce" formulada per la Sra. Mónica Gil Cano, del Grup Municipal VOX, relativa a
"Indigents parc Orriols".
Pregunta "in voce" formulada por Dª. Mónica Gil Cano, del Grup Municipal VOX, relativa a
"Indigentes parque Orriols".

La Sra. Gil pregunta sobre un parque en Orriols en el que están durmiendo indigentes en
los juegos infantiles. Pregunta por la situación del CAST. Habla también sobre la moción retirada
sobre amianto de edificios públicos y privados en cumplimiento de la Ley 7/2022, que les ha
comentado el Secretario que deben presentarla en la comisión competente en medio ambiente.

La Sra. Torrado contesta sobre los parques que están trabajando ya sobre esta cuestión.

18 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
ASSUMPTE / :ASUNTO
Pregunta "in voce" formulada per la Sra. Lucía Beamud Villanueva, del Grup Municipal
Compromís, relativa a "Dates Consells Sectorials"
Pregunta "in voce" formulada por Dña. Lucía Beamud Villanueva, del Grupo Municipal
Compromís, relativa a "Fechas Consejos Sectoriales"

La Sra. Beamud pregunta la data aproximada per a convocar els consells sectorials.

La Sra. Torrado contesta, en cuanto a los consejos, están viendo la situación de cada uno y
en los próximos días pedirán representantes de los grupos municipales.
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19 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
ASSUMPTE / :ASUNTO
Pregunta "in voce" formulada per la Sra. Maite Ibáñez Giménez, del Grup Municipal Socialista,
relativa a "Desnonament Orriols".
Pregunta "in voce" formulada por Dña. Maite Ibáñez Giménez, del Grupo Municipal
Socialista, relativa a "Deshaucio Orriols".

La Sra. Ibáñez pregunta sobre la noticia de hoy del Levante, relativa a que un fondo buitre
ha solicitado desahucio de una madre y bebé en Orriols. Se le ha informado de que serán alojados
hasta el jueves en un albergue municipal, ¿qué se está haciendo por los Servicios de Atención a
Urgencias Sociales?

La Sra. Torrado ha pedido ya un informe al Servicio para ver qué ha pasado y qué
alternativas y recursos tenemos para que no se queden en la calle. Cuando tenga el informe lo
pasará.

20 RESULTAT / : QUEDAR ASSABENTAT / RESULTADO QUEDAR
ENTERADO

ASSUMPTE / :ASUNTO
Prec "in voce" formulat per la Sra. Glòria Tello Company, del Grup Municipal Compromís,
relatiu a "Exposició Tòtems en Plaça Ajuntament".
Ruego "in voce" formulado por Dña. Glòria Tello Company, del Grupo Municipal Compromís,
relativo a "Exposición Tótems en Plaza Ayuntamiento".

La Sra. Tello ja va preguntar si es va informar per Policia Local per l'exposició de tòtems
en la Plaça de l'Ajuntament. Ara hi ha hagut que llevar-los per la festa del 9 d�Octubre. És un
malbaratament de fons públics, per la qual cosa demana que es planifiquen millor estos actes.

21 RESULTAT / : QUEDAR ASSABENTAT / RESULTADO QUEDAR
ENTERADO

ASSUMPTE / :ASUNTO
Prec "in voce" formulat per la Sra. Glòria Tello Company, del Grup Municipal Compromís,
relatiu a "Veïns del Grau".
Ruego "in voce" formulado por Dña. Glòria Tello Company, del Grupo Municipal Compromís,
relativo a "Vecinos del Grau".

La Sra. Tello, d'altra banda, li recorda al President el tema dels veïns del Grau amb els
quals hi havia un compromís per a algun acte cultural, qüestió que sembla que no ha sigut
traslladada al nou Regidor de Cultura. Demana que, ara que ja ho sap, s'intente portar alguna cosa
allí i complir el compromís.

22 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
ASSUMPTE / :ASUNTO
Pregunta "in voce" formulada pel Sr. Pere Fuset i Tortosa, del Grup Municipal Compromis,
relativa a "Informe Normalització Lingüística"
Pregunta "in voce" formulada por D. Pere Fuset i Tortosa, del Grupo Municipal Compromís,
relativa a "Informe Normalización Lingüística"
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El Sr. Fuset pregunta per l'informe anual del Servei de Normalització Lingüística sobre l'ús
del valencià a la Ciutat. Van iniciar expedient i ara s'ha tancat.

El Sr. President respon que està ajornat per a veure si a l�informe que fa Política
Lingüística (Generalitat Valenciana), que abasta tota l'àrea metropolitana, es pot recollir un
apartat sobre l'ús sol a la ciutat de València (sense incloure l'àrea metropolitana). D'esta manera
no seria necessari fer l'informe municipal per a no duplicar treball.

23 RESULTAT / : CONTESTADA / RESULTADO CONTESTADA
ASSUMPTE / :ASUNTO
Pregunta "in voce" formulada pel Sr. Javier Mateo García, del Grup Municipal Socialista,
relativa a "Complex Petxina"
Pregunta "in voce" formulada por D. Javier Mateo García, del Grupo Municipal Socialista,
relativa a "Complejo Pechina"

El Sr. Mateo pregunta sobre el uso final de las plantas superiores del complejo deportivo
de Pechina.

El Sr. Presidente responde que se tiene que preguntar a la Sra. Rocío Gil.

I, com que no hi ha més assumptes a tractar, a les dotze hores i cinquanta minuts, la
Presidència alça la sessió, de la qual s�estén la present acta que firma el Sr. President i que jo, el
Secretari, certifique.


